
ČASOPIS PRO DOLNÍ LUKAVICI ,  KRASAVCE, LIŠICE A SNOPOUŠOVY
Vážení čtenáři,

v tomto speciálním vydání časopisu obce Dolní Lukavice bychom vás chtěli seznámit s prů-
řezem postupu kompletní rekonstrukce budovy obecního úřadu nebo chcete-li, její generální 
opravou. Jak vyplývá z následujícího textu, pobyt v budově se stal bez nadsázky již zdraví nebezpečný. 
Po mnoha letech v úřadu strávených se mně alergické potíže a astma zhoršilo natolik, že jsem v říjnu 
2018 musel být hospitalizován v nemocnici. Zdravotní potíže v průběhu stěhování, když se hnulo s ná-
bytkem a podlahami, měli i ostatní zaměstnanci. Zkrátka, nebylo již vyhnutí, projekt byl zpracován, 
stavební povolení vydáno, nezbývalo tedy, než úřad přestěhovat do připravených náhradních prostor 
a dát se do toho. Nyní, po dvou letech usilovné činnosti, která není v náplni práce nikoho z nás, vás 
můžeme seznámit s novou podobou úřadu. Výsledek posoudíte sami.

Chtěl bych jen podotknout, že všechnu činnost, která s re-
konstrukcí souvisela, od zajištění projektu, stavebního 
povolení, dotace, výběru materiálů, přizvání architekta, 

Rekonstrukce obecního úřadu Dolní Lukavice
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Z posudku Ing. Martiny Hřebenářové, znalkyně v oblasti 
dřevokazných škůdců a sanace zdiva
Z vlastního šetření provedeného na místě je patrné, že prkenná podlaha, zakrytá dnes PVC krytinou, 
byla v minulosti opravována, a to v místě lokální destrukce způsobené dřevomorkou domácí. Destruk-
ce podlahových prken dřevokaznými škůdci však byla v průběhu průzkumu prokázána v další lokalitě.

Z šetření však také vyplývá, že v prostoru 1. NP OÚ Dolní Lukavice se masivně vyskytují plísně, přesto-
že již byly podle informace likvidovány biocidními přípravky. Tyto plísně se v současnosti vyskytují 
ve spodních partiích zdiva, kde jsou omítky viditelně zavlhlé. Bez odstranění případných stavebních 
závad, trvalého snížení vlhkosti zdiva, nepřerušovaného dostatečného vytápění, nelze plísně trvale 
zlikvidovat. Je tedy třeba, aby případné stavební závady i způsob jejich eliminace stanovil projektant.

Dále je třeba ověřit, zda hodnota koeficientu te-
pelné prostupnosti obvodových stěn, stropů, oken 
odpovídá současným normovým požadavkům. 
Prověřit, zda je současný instalovaný topný výkon 
postačující. Teprve po odstranění stavebních 
závad je možno přistoupit k účinné likvidaci 
zaplísněných lokalit. Tzn., že až do odstranění 
stavebních příčin současného stavu je možné vidi-
telné zaplísnění povrchů eliminovat pouze provi-
zorně, tzn. bez trvalejšího výsledku. Až teprve po 
odstranění stavebních závad bude zásah směřující 
k likvidaci plísní úspěšný a trvalý.

Poselství budoucí generaci
Následující informace byla uložena do schránky 
v žulovém sloupu ve vestibulu budovy.

Vážení obyvatelé Dolní Lukavice,

právě čtete vzkaz nás, obyvatel této obce v roce 
2020. V nalezeném tubusu Vám při příležitosti ge-
nerální opravy původního Obecního domu (nyní 
budova Obecního úřadu), postaveného našimi 
předky v roce 1931-1932, předáváme informace 
z doby, ve které v míru žijeme. V tomto roce však 
celý svět začala zužovat nová velmi nakažlivá 
nemoc  COVID 19.

Onemocnění COVID 19 je způsobeno novým 
typem koronaviru s odborným označením SARS-

-CoV-2. Jedná se o vysoce infekční onemocnění, 
které se projevuje zejména horečkami, respi-
račními potížemi (kašel, dušnost), bolestí svalů 
a únavou. U starších a chronicky nemocných osob 
může nemoc mít vážnější průběh a může vést 
i k úmrtí. Počátek epidemie COVID 19 je datován 
k 31. prosinci 2019, kdy byly první případy hlášeny 
v čínském městě Wu-Chan v provincii Chu-Pej. 
V České republice byly první tři případy nákazy 
novým koronavirem prokázány 1. března 2020. 

O generální opravě budovy rozhodlo za-
stupitelstvo obce na návrh starosty pana 

grafika, zajištění nábytku, kamerového systé-
mu, zabezpečení objektu, demontáž a montáž 
výpočetní techniky, elektronické úřední desky, 
výzdoby interiéru, oken, a v neposlední řadě 
stěhování tam a zpět jsme  prováděli při ostatní 
běžné činnosti, ke které je úřad zřízen.

Navíc byla změněna podoba a vybavení dvora. 
Přístřešky v havarijním stavu jsme svépomocí 
odstranili. Bývalá zámecká zeď byla stabilizo-
vána a k ní přistaven přístřešek pro komunální 
techniku s vydlážděnou podlahovou plochou 
100 m2. Dešťové vody z obou objektů jsou svedeny 
do podzemní nádrže o objemu 10 m3. Voda z ní 
bude sloužit k mytí obecní techniky na nově vy-
budované mycí ploše a k zalévání veřejné zeleně. 
Rovněž příjezdová komunikace uvnitř je nová 
a dvůr je kompletně vyklizen. Za přístřeškem je 
umístěn box pro dočasné umístění nalezených 
psů.

Tím chci jen říci, že našim následovníkům 
budu předávat nadstandardně vybavený úřad, 
prostý dluhů a jiných závazků a na vás - na 
voličích bude, abyste dobře vybrali a dohlíželi 
na to, aby se obec dále intenzivně a všestranně 
rozvíjela. 

Vítězslav Opálko, starosta obce

Vítězslava Opálka v roce 2015. Důvodem je již několik 
let zcela nevyhovující technický stav budovy, vlhkost, 
masívní výskyt plísní a hub. Projekt zpracovala paní Ali-
ce Netrvalová, Dipl. technik, která současně vykonávala 
i technický dozor. Stavbu realizovala firma WH Stawo 
Přeštice majitele pana Miroslava Wuchterleho mladšího.

Starejte se prosím, i Vy, naši následovníci, o celou 
obec, školu, mateřskou školku, hřbitov i o památky 
v jejím okolí, jako o své vlastní domy! 

To Vám za Obec Dolní Lukavice vzkazuje místní rodák 
z čp. 4, Vítězslav Opálko, nar. 1958, od listopadu 2002  
starosta obce. 

V Dolní Lukavici dne 22. července LP 2020 

Výňatek z technické zprávy projektové dokumentace
Předmětem rekonstrukce je budova Obecního úřadu v Dolní Lukavici. Stávající objekt je k tomuto 
účelu využíván již léta, ale jeho technický stav je zcela nevyhovující. Stavba je užívána celoročně. 
Budova OÚ je částečně podsklepena, v přízemí budovy jsou umístěny kanceláře a zázemí obecního 
úřadu. Půda objektu je nevyužívána. 

Zásadním problémem a důvodem k rekon-
strukci je nadměrná vlhkost v objektu. Nad-
měrná vlhkost je pro objekt nebezpečná, 
urychluje rozklad materiálů a dává životní 
prostor houbám a hmyzu. Přílišná vlhkost ško-
dí nejen člověku, ale také samotné stavbě. 

Projevy vlhkosti:
• Vlhké stěny v přízemí a v suterénu 

• Voda ve sklepě 

• Solné výkvěty na fasádě 
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Věděli jste, že ...
Alice Netrvalová (*1975), Dipl. technik z Dolní 
Lukavice čp. 172 je projektantkou nového obec-
ního úřadu (čp. 134)?

Smyslem rekonstrukce bylo vytvořit funkční, 
reprezentativní  a důstojný obecní úřad  sloužící 
především občanům obcí  Dolní Lukavice, Lišice, 
Krasavce a Snopoušovy.

Při přípravě rekonstrukce se vždy snažím všem, kdo budou dané prostory užívat, naslouchat a všechny 
jejich požadavky a potřeby zapracovat do připravované projektové dokumentace. Dispoziční návrh je 
samozřejmě kompromis mezi dochovaným historickým stavem a ideálním provozním uspořádáním. 

Během procesu výstavby jsem na stavbě prováděla stavební dozor. Proto bylo možné do realizační do-
kumentace zapracovat změny, které nebylo možné při zpracování původní projektové dokumentace 
odhalit a předpokládat. Jako velký přínos pro funkčnost stavby vidím provedení otevřené vstupní haly 
s prostorným žulovým schodištěm. Prostor se nám povedl otevřít po vybourání středové stěny mezi 
původní vstupní chodbou a poštou a to díky tomu, že stěna se ukázala jako nenosná. 

Mám radost, že občané už nebudou muset vstupovat nedůstojnou temnou a hlavně  úzkou 
chodbou.

Na řešení problémů vzniklých během realizace se podíleli především zástupci obce paní Mirka Šty-
chová, pan starosta Vítězslav Opálko, pan Michal Böhm a stavební firma WH STAWO Přeštice s.r.o. 
zastoupená panem Wuchterlem.

V průběhu rekonstrukce vstoupil do vedených jednání Ing. Arch. Petr Sladký, který nám pomáhal 
s architektonickou stránkou celého objektu a rozhodně nám přinesl nový a přínosný pohled na věc. 

Díky konstruktivní spolupráci všech zúčastněných se podařilo vybudovat kvalitní dílo, které 
doufám bude dělat radost všem občanům našich obcí.

Na slovíčko s Ing. Arch. Petrem Sladkým
Kdy jste začal pracovat na plánech pro rekon-
strukci našeho OÚ? Jak dlouho to trvalo? 

Spolupráce našeho atelieru s obcí vzešla z po-
ptávky pana starosty Opálky již v roce 2010 na 
zpracování změn územního plánu. V rámci této 
spolupráce jsme se tzv. vzájemně „oťukali“. Násle-
dovala poptávka po spolupráci na novém územ-
ním plánu a potažmo po konzultacích při rekon-
strukci obecního úřadu, uspořádání veřejných 
prostranství ap. Uvádím záměrně „konzultacích“, 
protože podstatné, i když do značné míry nevidi-
telné změny stavby, v oblasti konstrukcí, vytápění, 
zdravotechniky apod. projektově i organizačně 
vedli paní Alice Netrva-lová a zástupci obce paní 
Mirka Štychová, pan Michal Böhm a samozřejmě 
starosta.

Z čeho jste vycházel - co bylo pro vás důležité? 

Moje role tedy spočívala především v ideových, 
architektonicko-výtvarných korekturách, jejichž 
mottem bylo: zachování venkovského charakteru 

stavby, při použití soudobých materiálů i techno-
logií, tzn. neokázalý, dobře opravený ven-kovský 
dům s reprezentativním, dobře fungujícím obec-
ním úřadem v interiéru. 

Co jste vymyslel - zařadil do plánů jako nové? 
(rozvržení místností, vstupní vestibul apod.)

V duchu těchto předsevzetí byl navržen a prove-
den střídmý exteriér domu a výraznější změny 
se odehrály uvnitř. Kýžené reprezentativnosti 
interiéru bylo dosaženo dispozičními změnami 
původní stavby, zejména vytvořením vstupního 
vestibulu a důsledným výběrem a dobrým řeme-
slným zpracováním kvalitních materiálů.

Je něco, co byste chtěl říci našim čtenářům?

Všem zúčastněným děkuji za spolupráci, přede-
vším vedení obce za koncepční přístup k inves-
ticím a přeji stavbě a jejím uživatelům mnoho 
dobře fungujících let. 

Mgr. Eva Horová

• Pocit zatuchliny v místnosti 

• Odpadávající omítka, výkvěty 

• Drolící se cihly 

• Rosící se okna 

• Plísně kolem oken 

Již při pohledu zvenčí je patrné odpadávání omít-
ky a vzlínání vlhkosti. Vlivem podmáčení objektu 
se objevují i statické trhliny. 

Vlhkost tedy tvoří ideální podmínky pro množení 
plísní a roztočů. Ty jsou příčiny alergií, dýchacích 
potíží, bolestí hlavy, dalších nemocí a pocitu ne-
pohody v objektu. 

Jelikož je celé přízemí objektu napadeno plísněmi, 
lze tento stav označit jako za hygienickou závadu 
a za přímé zdravotní riziko pro uživatele objektu! 
Prioritou rekonstrukce je zbavení objektu nad-
měrné vlhkosti a provedení nových sanačních 
omítek

Izolace vlhkého zdiva 
Zdivo bude podříznuto mechanicky s vložením 
pevné hydroizolace v místě řezu. Po proříznutí 
zdi v délce max. 1 m se do drážky vloží izolace 
na bázi PE, PVC nebo sklolaminátu o tloušťce 
2,0 mm. Podřezané vlhké zdivo se staticky zajistí 

natlučením rozpěrových plastových klínů o vyso-
ké únosnosti. Meziprostory mezi klíny se zpětně 
vyplní cementovou suspenzí (maltou). Vodorovná 
izolace bude natavena na izolační desky ve zdivu. 

Omítky vnitřní 
Před provedením omítek bude odebrán vzorek 
zdiva, kdy bude posouzeno zasolení stávajícího 
zdiva. V případě zasolení bude zdivo nasyceno 
neutralizačním roztokem k přeměně škodlivých 
solí v 1 až 2 krocích (podle zatížení solemi a nasá-
kavosti podkladu). Škodlivé soli zreagují na těžko 
rozpustné sloučeniny a již neškodí nově nanášené 
čerstvé omítce. 
Sanační omítka bude provedena cca. 750 mm 
nad viditelné výkvěty na zdivu. Jako ostatní 
omítka bude použita jednovrstvá stříkaná 
omítka.
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Využití budovy
Po rekonstrukci bude budova sloužit již jen obci, pošta zůstane v současných prostorách. 
S umístěním knihovny se počítá do sálu klubovny, kde nyní byl dočasně obecní úřad.

Vstupní hala
Z úzké tmavé chodby je krásná prostorná hala, 
kterou zdobí významné osobnosti Lukavicka 
a staré dobové fotografie. V zádní části chodby 
jsou dvoukřídlé dveře a dveře na obecní dvorek, 
u kterého je rampa se zvonkem pro vozítkáře 
nebo maminky s kočárky. Tento vstup umožňuje 
přístup na OÚ a bude sloužit pouze k těmto účelům. 

Zasedací místnost
V bývalé pracovně starosty je nově víceúčelová 
zasedací místnost, vybavená projektorem a plát-
nem. Tu chceme nabídnout ke klubové činnosti 
spolkům, vzhledem k zajištění vytápění celého 
objektu tepelným čerpadlem s podlahovým tope-
ním. Rovněž se zde počítá s konáním voleb. V nou-
zovém režimu lze místnost využít při živelných 
událostech – nebudou zde umístěny písemnosti.

Kanceláře
Kancelář sekretariátu

Původní kancelář sekretariátu nebo-li přijímací 
kancelář se rozšířila, neboť došlo k vybourání 
příčky mezi ní a kuchyňkou a tím vznikla velká 
kancelář až pro tři pracovní místa. V kanceláři 
nechybí kuchyňský kout. Místo jednoho okna 
přibyly balkonové dveře na obecní dvůr.

Kancelář starosty 

Kancelář starosty je umístěna tam, kde bývala 
knihovna. Jediná změna v této místnosti je, že zde 
přibylo jedno okno. 

Kancelář místostarosty

Je v místech, kde se nacházel obecní sklad. 

Sociální zařízení
V prostorách bývalé pošty je sociální zařízení 
pro zaměstnance a úklidová místnost s výlevkou. 
Hned za bezbariérovým vchodem ze dvorka od 
prodejny krmiv je sociální zařízení pro návštěv-
níky úřadu: vpravo WC pro invalidy a ženy, vlevo 
WC pro muže. 

Při pořádání kulturních akcí většího rozsahu na 
návsi (např. 900 let obce) je možné tento vchod 
přes rampu nechat přístupný veřejnosti, další 
prostory v úřadu by zůstaly uzamčené za skleně-
nými dveřmi.

původní hlavní vchod 

vstupní hala s žulovým schodištěm

původní chodba

nová chodba s výzdobou interiéru 

původní kancelář

nová kancelář pro veřejnost
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Denní místnost – zázemí
Jako zázemí k výše popsaným účelům bude sloužit 
místnost s vybavenou kuchyňkou a šatními boxy, 
prioritně určená pro pracovníky údržby obce. 
Z ní se vchází rovnou do sociálního zařízení, jehož 
součástí je sprcha. Také zde se počítá s nouzovým 
využitím při živelných událostech, k občerstvení 
a očistě hasičů po zásahu apod.

Technické místnosti
V bývalém sklípku, který byl z důvodu zajištění 
hydroizolace zdiva zavezen, jsou umístěny vodo-
měry, rozvaděč elektřiny a server, pod schody na 
půdu jsou úklidové prostředky. V další technické 
místnosti naproti je výměník tepelného čerpadla, 
rozvody topení a zásobník teplé vody. V celé 
budově je klimatizace, která může sloužit i jako 
záložní zdroj vytápění.

Půda
Prostory půdy byly kompletně vyklizeny. Byly zde 
písemnosti i z předminulého století, které jsem 
předal do státního archivu v Blovicích. Technické 
projekty obecních budov a infrastruktury, které 
se zde rovněž nacházely, byly uloženy do archivu 
obce.

Z podlahy půdy byl odstraněn škvárobeton, 
položena tepelná izolace, která je překryta OSB 
deskami. Do půdních prostor byly zhotoveny 
prostupy a vyvedeny veškeré sítě. Tím je tento 
prostor připraven k dalšímu využití. 

V části půdy proti schodům je umístěn archiv OÚ.

Elektronická úřední deska
Byla zakomponována do dřevěného plotu na 
dvorku, který kryje tepelné čerpadlo. Je dalším 
prvkem, který posune náš úřad k efektivnímu 
způsobu zveřejňování dokumentů. Umožní veřej-

nosti pohodlný způsob vyhledávání informací na 
digitální úřední desce i nepřetržité poskytování 
informací o obci jejím návštěvníkům.

Mluvící (elektronická) siréna 
Podařilo se mně dohodnout s hasičským záchran-
ným sborem, že budova OÚ bude ještě v letošním 
roce vybavena „mluvící sirénou“, která nahradí tu 
stávající. 

Elektronické sirény zajišťují varování a informo-
vání obyvatelstva v krizových situacích jako jsou 
například povodně, požáry nebo úniky nebezpeč-
ných látek. Jsou to samostatná zařízení s velkým 
akustickým výkonem. Systémy elektronických si-
rén jsou zcela autonomní, vybaveny akumulátory 
pro nejméně 72 hodin provozu. Jsou tedy nezávislé 
na stavu veřejných telekomunikačních či jiných 
sítí. Složky Integrovaného záchranného systému 
(IZS) mohou varovat či informovat obyvatelstvo 
i v situacích, kdy mobilní sítě jsou přetížené nebo 
nedostupné, dodávky elektrické energie odpojeny 
a internet nefunguje.

Výzdoba interiéru
Vstupní halu a chodbu zdobí, jak již bylo zmíněno, 
historické fotografie, dále zde najdete seznam 
dosud úřadujících starostů a nejvýznamnější 
osobnosti Dolní Lukavici. 

V kancelářích uvidíte fotografie našeho okolí 
a panoramatické fotografie, jejichž autoři jsou 
pan Michal Böhm a pan Václav Živný. Letecké 
fotografie z dronu pořídil pan Marek Maňour.  

Vítězslav Opálko
vybourání balkonových dveří a jednoho okna

hlavní vstup do budovy

z půdního prostoru byl odstraněn škvárobeton

bourání podlah v celé budově a příčky mezi přijímací kanceláří a kuchyňkou, vybourání příčky v bývalé poště

zbourání venkovní rampy u zadního vchodu
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elektroinstalace

v celé budově je podlahové vytápění

dozdění štítu

zateplení budovy

obklad sociálních zařízení obklad schodů a sloupu u hl. vstupu sklep, který nyní slouží jako serverovna

úklid dvora
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montáž rampy zapojení sítě u serveru

úpravy dvora, příjezdová komunikace pro techniku

Slovo místostarosty 
„Stěhujeme se, v tomto plesnivém prostředí 
nebudeme už ani den.“ Toto prohlášení starosty 
rozpoutalo akci kulový blesk na začátku roku 
2019. Naše představivost jak to celé dopadne se  
stěží přibližovala dnešní podobě. Vzali jsme to 
pěkně od základů, tedy spíše od podlahy, protože 
základy a obvodové zdi to jediné zůstalo na svém 
místě.

S pohledem na původní fotografie jen žasnu, jak 
se základní záměr odstranění havarijního stavu 
proměnil ve zdařilou stavbu. Dva roky těžké 
hlavy s kolegy a dodavatelem nad projekčními 
plány, stavebním deníkem a výběrem materiálů 
při středečních kontrolních dnech. Po kolaudaci 
budovy jsme pokračovali v realizaci krytého stání 
pro komunální techniku. Úpravu dvora jsme ještě 
zpestřili umístěním dešťové nádrže a rozmístě-
ním svodů a rozvodů dešťové vody.

Naší snahou bylo posunout dlouho očekávanou 
stavbu na novou úroveň. Nový pohled pana ar-
chitekta Sladkého nám otevřel oči a rozšířil naše 
zažité mantinely. Když se nyní projdete po budově, 
snadno si zvykneme na nové prostředí. Za čas ne-

budeme vnímat velká stavební rozhodnutí nebo 
i ty nejmenší 100x probírané detaily. Jsem rád, že 
se u nás skloubila inovativní, praktická i estetic-
ká stránka pohledu. Rozhodovací paralýza při 
výběrech z 50 odstínu šedi barev výmalby, fasády, 
dekorů podlah s vhodným sladěním ke dveřím 
a nábytku. Tato snaha o dokonalost nejednou 
potrápila naše dodavatele. Naštěstí technologie 
3D vizualizace v tom byla velice nápomocná, tre-
fování dle vzorníku barev se nám neosvědčilo.

Při rozhodování jsme drželi dvě roviny, kde to 
bylo o kompromisech. První byla zajistit pro 
budovu dlouhodobou a nadčasovou funkčnost 
bez nutných zásahů po řadu let. Druhou rovinou 
bylo udržet variabilitu a přizpůsobení instalací. 
Jde o individuální řízení teploty v kancelářích 
u vytápění, klimatizace, dokonce i intenzita LED 
osvětlení. Dále připojení k rozvodu elektřiny 
a internetu v parapetním žlabu podél celé budovy. 
Venkovní žaluzie jsme nakonec zařadili také až 
v průběhu stavby. Pro úřad netypické výškově na-
stavitelné stoly nás podpoří, abychom za stolem 
den jen neproseděli.

I v době wifi jsme přesto natahovali kilometry 
rozvodů datových kabelů a elektroinstalací, vše 
končící v našem centrálním serverovém mozku. 
Projekční plátno a audiovizuální technika bude 
nápomocná při dalších projektech. Jestli jsme ob-
sáhli všechny možné potřeby, ukáže budoucnost. 

Michal Böhm, místostarosta

Věc, která by mi nebavila...
Při oznámení rekonstrukce úřadu mi na mysli 
vyvstaly dvě představy. Jednak, že se mi zlepší 
pracovní prostředí, neboť v poslední době boj 
s vlhkostí, a tím i s plísněmi, byl nekončící, ale na 

druhé straně vidina dvojího stěhování. Nejdříve vše do provizorních prostor a následně opětovně do 
nových. Z jara jsme se v nových prostorách cítili velice příjemně, neboť nám od rána svítilo sluníčko 
do kanceláře oproti létům minulým. Již po prvním kopnutí v rekonstruované budově a zjištění, že 
můžeme dispozičně změnit uspořádání úřadu, vybourat některé příčky, a vše přizpůsobit modernímu 
pojetí, se stala rekonstrukce úřadu i mojí srdeční záležitostí.

Nové zkušenosti, kontrolní dny, výběry obkladů či barva fasády, rozmístění zásuvek pro nové uspo-
řádání nábytku, mne velice bavila. Člověk dostal další pohled a hlavně zkušenost, jak vše chodí, když 
se dělá kompletní rekonstrukce. Vše bylo konzultováno s poradním týmem, ve kterém nechyběla 
projektantka paní Alice Netrvalová, pan starosta, můj kolega Michal a v neposlední řadě Ing. Arch. 
Petr Sladký. Dá se říci, že nebyla věc, která by mi nebavila.

A jak už to bývá, dokončovací práce byly poměrně dlouhé i z toho důvodu, že doba během a krátce po 
covidu nám nepřála, neboť dodací lhůty na veškerý materiál byly dvojnásobné.

Jsem velice ráda, že jsem mohla být součástí této „historické události“ a svým dílem přispět ke 
zdárné rekonstrukci našeho obecního úřadu.               Mirka Štychová, sekretariát

fasáda
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1934

dokončeny úpravy kolem pomníku padlých

1935

začala se stavět kanalizace v ulici „od kovár-
ny“ na podnět strarosty obce Josefa Kotouse

1937

pokračovalo se stavbou kanalizace ulice ke 
Dnešicům

1938

zámek zakoupil JUDr. Ferdinand Veverka

1942

konec výroby piva v lukavickém pivovaru

1945

obec osvobozena americkou armádou

1951

zanikla hospoda v Dirce

1953

postaven nový most přes řeku Úhlavu, který 
nahradil dřevěný

1954

do obce zaveden obecní rozhlas

1956

založení JZD (1. menšinová etapa)

1960

pod samosprávu D. Lukavice připadly Lišice, 
Snopoušovy, Krasavce a Horní Lukavice

1965

postavena budova Chovatelny, tzv. holírny

1968

generální oprava ZŠ

1981

kolaudace nové budovy MŠ

1990

osamostatnění se Horní Lukavice

1993

začal se vydávat obecní časopis Hlasatel

vznikl festival Haydnových hudebních 
slavností

Lukavice v datech...
1216

1. písemné zmínky o tvrzi v Dolní Lukavici, 
majitelem je Štěpán z Lukavice

1708

přestavba zámku do současné barokní po-
doby Jakubem Augustonem ml.

1722

přestavba kostela do současné barokní po-
doby Jakubem Augustonem ml.

1771

založení nového hřbitova za obcí

1813

vystavění základní školy

1887

vznik Sboru dobrovolných hasičů

1919

vznik Sokola

1921

začalo se stavět v lokalitě Na Pajzovně 
 (první RD čp. 143 Dvořákovi)

1922

postavena Sokolovna

1924

elektrifikace obce (rozsvítilolo se v pěti čp.)

1926

vystavěna nová část hřbitova (první pocho-
vána Anna Živná, DL 145)

1927

odhalen pomník padlých před ZŠ

1929

přestalo se pohřbívat na židovském hřbitově

1931

založena lidová knihovna učitelem Beranem

1932

dokončena výstavby budovy obecního 
úřadu

Josef Kotous (1889-1974)
Narodil se 15. března 1889 v Dolní Lukavici Josefu 
Kotousovi, obecnímu kováři v čp. 114 a Barboře roze-
né Kokoškové ze Snopoušov. Vyučil se u svého tatínka 
kovářem a pak pracoval u Československých drah v Plzni. 
Byl dvakrát ženatý. Poprvé s Marií, rozenou Hrubou z Dol-
ní Lukavice čp. 8, se kterou měl v roce 1926 dvojčata Marii 
a Josefa. Děti se narodily v domě vedle školy čp. 55, který 
dnes již neexistuje. Marie Kotousová v roce 1926 zemřela 
a v únoru 1928 se Josef Kotous oženil s Albínou Souško-
vou ze Zahorčic na Klatovsku. Ve stejném roce zkolaudo-
vali dům v lokalitě „Na Pajzovně“ čp. 165 a od 9. června 
1928 převzal funkci starosty po Josefu Červeném.

V této době se stavělo „Na Pajzovně“ a Josef Kotous se 
zasloužil o zajištění elektrifikace této nové stavební zóny. 
Na konci 20. let 20. století ještě nestála budova obecního 
úřadu, a tak se úřadovalo v jedné místnosti domu čp. 
165. Budovy obecního domu bylo třeba, proto na schůzi 
zasedání obecního zastupitelstva 28. března 1931 staros-
ta Kotous přednesl návrh na výstavbu obecního domu, 
kterou s ním společně schválili členové zastupitelstva: V. 
Havránek, K. Vokáč, J. Regner, J. Kasl, J. Prach, K. Strnad, J. 
Tobrman, F. Uzel, J. Uzel, V. Řezníček, J. Dvořák, V. Černý. 
Budova obecního úřadu byla dokončena v roce 1932 a ve 
stejném roce v obci proběhly obecní volby. Josef Kotous 
byl opět zvolen starostou. Vzhledem ke kritickým pomě-
rům v rodinách nezaměstnaných dělníků, řemeslníků 

Stavba obecního domu
Na schůzi obecního zastupitelstva 28. března 1931 do-
šlo k usnesení, že bude postaven „obecní dům“. Roz-
počet byl stanoven na 100.000 Kč. Se stavbou se za-
čalo 10. října 1931 a ještě téhož roku byla stavba pod 
střechou. Zbytek prací byl proveden v následujícím roce. 
O výstavbu obecního domu se zasloužil starosta Josef 
Kotous. Předtím každý starosta úřadoval doma.

příprava prostoru pro nádrž 

pro dešťovou nádrž připravené svody a rozvody

znak obce a státní znak nesmí chybět na otevření nové budovy OÚ
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Rozhovor s Miluškou Kastnerovou 
(*1949),  
nejdéle pracující administrativní pracovnicí na OÚ, 
rodačkou z Dolní Lukavice. 

V jakém roce jste nastoupila?

Nastoupila  jsem 1. ledna 1970 jako 
administrativní pracovnice na 
zkrácený úvazek na 6 hodin. 

Kde byla v budově v době va-
šeho nástupu vaše kancelář 
a jaké bylo celkové rozmístění 
místností?

„Moje“ kancelář byla proti vchodo-
vým dveřím. Byla zařízena dvěma 
psacími stoly, skříní na spisy, re-
gistrační skříní, stolkem pod psa-
cí stroj a stojacím věšákem a umy-

vadlem. Vlevo od vstupních dveří stála kamna Club. Paní 
uklízečka vždy ráno do kamen zatopila a během dne jsem 
si pak už přikládala sama. Stejná kamna byla i v ostatních 
místnostech. Místnost byla celkem ponurá, protože měla 
jen jedno okno. Vpravo od mé kanceláře byla další míst-
nost, kde úřadoval tajemník. Zde byl psací stůl, dlouhý 
zasedací stůl a tmavé vyřezávané skříně a konferenční 
stolek s 2 křesly. V chodbě vlevo byl samostatný vstup do 
kanceláře účetního. Ta byla menší, ale světlejší. V chodbě 
za ní byl sklep, schody na půdu a sociální zařízení. Naproti 
byl sklad civilní obrany.  Vpravo od venkovních dveří byla 
Pošta, vlevo zasedací místnost s knihovnou. V průběhu 
let se kanceláře OÚ několikrát opravovaly, upravovaly, 
měnilo se vytápění.

Je něco, co se vám v budově nelíbilo?

Nemohu říci, že by se mi vyloženě něco nelíbilo, ale nejvíc 
jsme si zde užili s topením. Když jsme topili do kamínek, 
alespoň jsme se ohřáli. Pak se zavedlo ústřední topení. 
Opět jsme si sami topili. Kotel nehořel, kouřil, takže jsme 
se neohřáli, ale ještě k tomu jsme byli jako Popelky. Všich-
ni navlečení ve svetrech a načichlí kouřem. Po letech jsme 
se dočkali elektrického vytápění. To byl sice komfort, 
dvakrát za den se však na dvě hodiny vypnulo, takže když 
jsme měli úřední den do pěti, byla nám zase zima. 

Co se všechno změnilo a jakou činnost jste musela 
zastat?

Po dvou letech práce na OÚ jsem odešla na mateřskou 
dovolenou. Mezitím zemřel účetní pan Kadera a já jsem se 
po roce a půl vrátila jako účetní. Mimo to jsem dělala ve-
doucí drobné provozovny OÚ, kde jsme měli dvě švadleny 
a autodopravu. Ekonomické vzdělání jsem neměla, takže 
jsem se postupně účetnictvím prokousávala. Nejprve to 

a hospodářů v době světové krize, usnesl se Josef Kotous 
(starosta obce a předseda místní školní rady) s řídícím 
učitelem Karlem Beranem, aby v této kritické zimě bylo 
zajištěno podávání teplých polévek všem dětem během 
polední přestávky. Podělovány byly všechny školní dítky 
v poledních přestávkách dobrými, teplými polévkami. 
V roce 1934 se Josef Kotous zasloužil o zasazení stromů 
kolem pomníku padlých. Tento záměr společně uskuteč-
nil s předsedou Místní osvětové komise Rudolfem Šlou-
fem a řídícím učitelem Karlem Beranem. V roce 1935 se 
přičiněním Josefa Kotouse uskutečnila stavba kanalizace 
v ulici od kovárny pana Dolanského nákladem 12.000 Kč. 
V lednu 1936 byl zásluhou starosty a předsedy školní rady 
Josefem Kotousem a řídícím učitelem Karlem Beranem do 
školy instalován radiový přijímač. Ve školní kronice stojí: 
„Předseda MŠR zdejší pan Josef Kotous, muž pokrokový 
a přítel školních dětí, často si správci školy stěžoval, že žáci 
naší školy jsou ochuzováni ve vědomostem tím, že nemohou 
navštěvovati divadel, biografů, koncertů apod. jako školní 
děti ve městech. Stále přemýšlel, jak tomuto nedostatku na 
naší vesnické škole odpomoci. I přišel k tomu náhledu, že 
jediné dobré rádio to bude, které našim dětem nahradí to, 
čeho je dětem ve městech v tak hojné míře popřáváno...“ Rá-
dio bylo opatřeno při oslavách 85. narozenin prezidenta 
Masaryka. Rádio bylo značky „Erba“. Skládalo se z 3x lam-
pového přijímače, 25W zesilovače, gramofonového stroje 
a mikrofonu. V každé třídě byl amplion. V roce 1937 se 
s kanalizací pokračovalo v ulici „ke Dnešicům“. Starostou 
byl pravděpodobně až do konce druhé světové války.

Josef Kotous byl též členem Sboru dobrovolných hasičů. 
Zemřel 9. září 1974 ve věku 85 let a ve vzpomínkách pamět-
níků zůstal jedním z nejlepších starostů Dolní Lukavice.

Mgr. Eva Horová

1995

firma TELECOM nainstalovala do obce tel. 
budky a byly zapojeny některé domácnosti

1996

výstavba čistírny odpadních vod

2002

povodeň

2004

II. etapa vodovodu a kanalizace v DL

I. setkání rodáků Dolní Lukavice

2005

dokončení plynovodu ve všech obcích

2006

byla obnovena tradice masopustu

2007

zajištění výstavby vodovodních a kanali-
začních přípojek pro občany DL

dozvučení místního rozhlasu, zajištění 
bezdrátového přenosu do všech místních 

částí

částečná rekonstrukce ZŠ

2008

I. setkání rodáků Snopoušovy

dokončení kompletní rekonstrukce ZŠ

2009

nová střecha na OÚ 

udělena cena Plzeňského kraje v soutěži 
„Vesnice roku 2009“

2010

rozšíření sociálního zařízení v MŠ

I. setkání rodáků Lišice

záchrana a obnova devíti prvků drobné 
lidové architektury včetně parkových úprav

2011

výměna rozvodů vody a I. etapa rekonstruk-
ce kuchyně ve ŠJ

nový krov a střecha na čp. 142 v DL
poprvé vánočně osvětlená 

 lípa před kostelem

2012

víceúčelové hřiště v areálu ZŠ

2013

rekonstrukce MŠ

výstavba inženýrských sítí a komunikace 
v obytné zóně Sever DL pro 17 RD

2014

II. setkání rodáků Dolní Lukavice

zakoupeny nové herní prvky do zahrady MŠ

výměna oken a dveří v obecních budovách

2015

II. setkání rodáků Krasavec

počátek výstavby splaškové 
 kanalizace v Lišících

2016

rekonstrukce komunikací III. třídy 
 a výstavba chodníků v DL

oslavy 800 let od založení obce 

2017

dokončení výstavby splaškové kanalizace 
a nové povrchy komunikací v Lišicích

2018

II. setkání rodáků Snopoušovy

oslavy 100 let vzniku republiky 

křest obecních symbolů 

2019

zahájení prací na novém územním plánu

začátek rekonstrukce OÚ

2020

zakoupení traktoru YTO 504 s radlicí, sypa-
čem a mulčovačem

získání dotace a zakoupení dopravního  au-
tomobilu s přívěsem pro SDH DL 

modernizace hřiště u ZŠ

budování stání pro komunální techniku

2021

1. místo v anketě o nejhezčí vánoční strom 
slavnostní otevření

obecního úřadu 30. 7. 2021
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bylo jednoduché účetnictví. Vše se zpracovávalo ručně 
do účetních knih. Čtvrtletní, pololetní a roční výkazy se 
posílaly na ONV rovněž v papírové podobě. Pak bylo vy-
tvořeno zvláštní účetnictví pro obce s rozpočtovou sklad-
bou. Ta se každou chvíli měnila, takže jsem se stále učila. 
Účtovali jsme dle rozpočtové skladby a jednou za měsíc 
jsme zaúčtované příjmy a výdaje „děrovali“ do počítače, 
který byl na okresním úřadě. V devadesátých letech se 
začaly nakupovat počítače i pro potřeby OÚ. Nejprve jsme 
na nich jen psali (program už si nepamatuji), později se 
nakoupily různé další počítačové programy. Vzpomínám 
si, jak jsem poprvé ve Wordu zápasila s „myší“. Postupně 
jsem na počítači zpracovávala účetnictví (již podvojné), 
mzdy, majetek, evidence obyvatel atd. Je pravda, že pra-
covat v jednotlivých programech jsem se naučila, ale do 
tajů počítače jako zařízení jsem se nedostala nikdy. Rov-
něž jsem se nikdy nenaučila Excel. A nedovedu si vůbec 
představit, jaké je to dnes, když se bez počítače nikde 
neobejdete.

Jaké bylo zpočátku technické vybavení kanceláře?

Sestávalo se z jednoho psacího stroje značky Zeta a jedno-
ho psacího stroje Consul s perličkovým písmem, kterým 
jsem vyplňovala výkazy, protože normální písmo se do 
kolonek nevešlo. K tomu jsem měla mechanickou sečítač-
ku na kliku, kde se na klávesnici naťukala čísla a pak se 
zatáhlo za kliku a čísla se vytiskla. Koncem sedmdesátých 
let 20. století pak MNV zakoupil elektrickou kalkulačku. 

Zlom nastal až 
začátkem deva-
desátých let s pří-
chodem starosty 
Václava Kvídery, 
který fandil no-
vým možnostem, 
a tak zakoupil 
první dva počíta-
če a první kopír-
ku. A s nástupem 
současného sta-
rosty se vybavení kanceláře posunulo zase o kousek dál.  

Jaké stavební zásahy budovy pamatujete?

Prvním „zásahem“ bylo rozbourání příčky mezi kanceláří 
účetního a administrativy, čímž se místnost zvětšila a pro-
světlila. Místnost byla přepažena světlými vestavěnými 
skříněmi, zvětšily se tím úložné prostory a za skříněmi 
vzniklo „technické zázemí“, kde byl lihový rozmnožovací-
ho stroje (Ormig), vařič a jídelní stůl.

Nejprve jsem seděla v kanceláři s předsedou, který byl 
neuvolněný, takže do kanceláře docházel jen občas. Účet-
ní a tajemník měli své kanceláře. Po první rekonstrukci 
jsem seděla jako účetní s administrativní pracovnicí 

STAROSTOVÉ:
Jako starosta obce si dovoluji připomenout 
své předchůdce, ať byl již název této funkce 
postupem doby jakýkoliv. Až po 4. starostu 
v pořadí to byl např. „úřadující radní“ a sta-
rostou byl Karel hrabě Schönborn: 

Josef Ausperger, rolník

Josef Hrubý, rolník

5. 3. 1884 - 28. 2. 1887

Vojtěch Rund, rolník

28. 2. 1887 - 28. 12. 1888

Václav Louda, rolník, DL čp. 2

17. 3. 1889 - 31. 8. 1890

Josef Havránek, rolník

31. 8. 1890 - 20. 5. 1894

Vojtěch Červený, rolník

20. 5. 1894 - 8. 9. 1897

Vojtěch Rund, rolník

8. 9. 1897 - 5. 2. 1908

Josef Regner, rolník DL čp. 46 

5. 2. 1908 - 13. 7. 1919

Václav Červenka, dělník

 13. 7. 1919 - 29. 3. 1923

František Švajcr, dělník

29. 3. 1923 - 1. 7. 1923

Josef Červený, rolník

1. 7. 1923 - 9. 6. 1928

Josef Kotous, dělník, 9. 6. 1928 

Karel Přibáň, 1945

Pavel Mašek, 1948

Karel Pokorný, 1954

Josef Hraběta, DL čp. 140, 5/1957

Karel Živný, DL čp. 173, 1960

Karel Urban, Horní Lukavice čp. 130

1964

Bohuslav Brož, DL čp. 124, 1971

Antonín Rojt, DL čp. 5, 1977

Václav Šisl, DL čp. 104

Oldřich Vokáč, Horní Lukavice 

Václav Kvídera, Krasavce čp. 2

1990 - 11/2000

Václav Kašpar, el. montér, DL čp. 84 

2000 - 13. 11. 2002

Vítězslav Opálko, dispečer, DL čp. 4

od 13. 11. 2002 - dosud

TAJEMNÍCI:
V době působení neuvolněných starostů 

řídili obecní úřad tito tajemníci:

Karel Švajcr, DL čp. 139

Karel Kadera, DL. čp. 123, účetní

Karel Černý, Snopoušovy čp. 29

Miluška Kastnerová, DL čp. 109, účetní

ZAMĚSTNANCI 2021:
starosta

Vítězslav Opálko

místostarosta

Michal Böhm

ekonom

Michal Böhm

sekretariát

Mirka Štychová

údržbář 

Stanislav Vokáč, Petr Rout

Rozhovor s Jarmilou Benediktovou 
(*1944),
která také pracovala na obecním úřadě, je z Lišic.

V jakém roce jste nastoupila a jaká byla prac. doba?

Bylo to v roce 1972, předtím jsem byla v domácnosti. Vždy 
od 8.00 do 13.00 hodin.

Jaké tajemníky a spolupracovníky jste zažila?

Tajemníka Karla Urbana z Horní Lukavice, po jeho odcho-
du do důchodu nastoupil Karel Černý  ze Snopoušov. Zaži-
la jsem předsedu Antonína Rojta, Bohuslava Brože. Další 
spolupracovníci byli Václav Kadera, Miluška Kastnerová.

Jaká byla vaše pracovní náplň a v jaké místnosti jste 
pracovala a co Vás nejvíce bavilo na této práci?

Vedla jsem evidenci obyvatel, měla na starost vybírání 
poplatků. Dalo byse říci, že jsem pracovala jako sekretář-
ka. Moje kancelář byla naproti hlavnímu vchodu. Nejvíce 
mě bavil styk s obyvateli.

Kdy jste z OÚ odešla a proč?

V roce 1977 jsem práci na úřadu ukončila, děti odrostly  
a já jsem mohla být zaměstnána jinde na celou pracovní 
dobu.

Mgr. Eva Horová

a předseda se přestěhoval do kanceláře tajemníka. Po 
přestěhování pošty do bývalé zasedačky se uvolněné 
místnosti upravily pro potřeby OÚ. Z naší kanceláře 
vznikla zasedací místnost, z kanceláře tajemníka technic-
ké zázemí. Zaměstnanci měli kancelář vpravo od hlavního 
vchodu a vpravo od ní starosta. Při této úpravě se, myslím, 
vyměňovala i okna. To vše proběhlo za starostování Vác-
lava Kvídery.

Kolik let jste na OÚ pracovala? A kolik starostů jste 
zažila?

Odešla jsem z obecního úřadu v roce 2007 po 37 letech. Už 
bylo potřeba, aby nastoupila nová, „počítačová“ mladší 
generace. Za těch 37 let jsem zažila celou řadu nadří-
zených. Pět předsedů MNV (Karla Urbana, Bohuslava 
Brože, Antonína Rojta, Václava Šisla, Oldřicha Vokáče), tři 
tajemníky (Bohuslava Brože, Karla Urbana, Karla Černé-
ho) a starosty Václava Kvíderu (kterému vděčím za to, že 
jsem zde mohla pracovat i po roce 1990), Václava Kašpara 
a skončila jsem za současného starosty Vítězslava Opálky, 
se kterým jsem strávila téměř dvě volební období. A mu-
sím říct, že s nikým jsem neměla nějaký problém.
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Radost v novém kabátu
Mgr. Eva Horová

Budova se raduje
po smutných letech,

duše opět prochází se
po zářivých květech.

Procitá z všedních dnů
po tvrdé práci, námaze,

z prachu a naříkání
naděje stoupá k obloze.

Oči tiše otevírá,
slunce ráno zdraví,
příběh svůj večer

hvězdám převypráví.

Ve větru se nese,  
že vznešeně vzhlíží,

potěšení pro každého,
kdo pomalu se blíží.

Poděkování
Využívám této příležitosti a velmi děkuji celému 
týmu zaměstnanců obecního úřadu, zastupiteli 
Marku Maňourovi a technickému dozoru Alici 
Netrvalové, bez nichž by rekonstrukce nemohla 
být uskutečněna v takovém měřítku a vybavení 
pořízeno s takovým citem. Bez ohledu na svůj vol-
ný čas a covidové komplikace vzali rekonstrukci 

„za své dítě“. Vybavení úřadu, dokončovací práce 
na interiéru a okolí budovy „v hodině dvanácté“ 
se doslova staly věcí osobní cti. Mirka Štychová 
navíc z celého průběhu zpracovala fotoknihu, kte-
rá bude návštěvníkům úřadu k dispozici a Michal 
Böhm videoprezentaci. 

Mým osobním přáním je, aby budova s celým 
vybavením a přilehlým areálem sloužila obci 
bez dalších zásahů mnoho desetiletí.

Vítězslav Opálko, starosta obce


